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PIVOVARU

ČÁPŮM 
SE NEDAŘÍ II

Jako většina domů dětí a mládeže a středisek volného času jsme  
využili léto k pořádání táborů.

Chtěli jsme totiž dopřát dětem kus normálního života v této zvláštní 
době. To znamená společné táborové zážitky, pobyt v kolektivu,  
v přírodě, bez on-line výuky a podobně. Letní tábory udělají radost 
nejen dětem, ale i dospělým. Jsme rádi, že se nám při dodržení  
požadovaných opatření ohledně pandemie podařilo plnohodnotně 
využít prázdniny ve smyslu „Frčíme, dokud to situace dovolí“.

O těchto prázdninách jsme tak vypravili rekordních dvanáct letních 
táborů, z toho dva pobytové a deset příměstských. Zúčastnilo se jich 
330 dětí. Jde o týmovou práci nadšenců, kteří svůj volný čas věnují 
ostatním. Důležitá je také spolupráce s ostatními organizacemi,  
které nám například zapůjčují či pronajímají vhodné prostory, zajiš-
ťují stravování a podobně. O naší táborové činnosti vyšel také hezký 
článek na webových stránkách havlíčkobrodského Deníku, datum 
uveřejnění 21. srpna 2021 (redaktor Zuzana Musilová).

Světelský dům dětí neorganizuje tábory jen ve Světlé. Má již pátým 
rokem pracoviště-pobočku také v Golčově Jeníkově. Jde o bývalý  

CO SE DĚJE V DDM

– pokračování na straně 15
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V březnových Listech jsem psal o zahájení investičních akcí. Připomeňme si, jaký je stav po cca půl roce:

Sportovní hala:
 Na sportovní halu jsme neúspěšně žádali o dotaci na MF. Bohužel pro rok 2021 žádosti na pokračovací práce,  
na další etapy, vyloučili. Pro dokončení haly to není problém, ale měli bychom v případě úspěchu dalších cca 20 mil. 
Kč na další vhodné projekty.
 
V  hale je položena podlaha (čeká se jen na finální sportovní povrch), dokončuje se fasáda a další topenářské  
a elektrikářské práce. V tuto chvíli zbývá dofinancovat cca 25 mil. Kč. Termín dokončení, který byl díky koronaviru 
prodloužen do konce roku 2021, je reálný.
 
Město se již pomalu připravuje na zahájení provozu ve sportovní hale. Vypsali jsme výběrové řízení na správce haly, 
na uklízečku a budeme postupně řešit jak, kdy, komu, za jakých podmínek a za kolik bude umožněn vstup do haly.

POKRAČOVÁNÍ INVESTIČNÍCH AKCÍ ROKU 2021
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Dětské hřiště tržiště, Ráj a mateřská škola:
Celé dětské hřiště, tj. všechny jeho části – hřiště na tržišti, hřiště v Ráji a v mateřské škole – bylo dokončeno a pře-
dáno. Celkové náklady byly 4.321.520 Kč a zbývá doplatit ještě 1.471.500 Kč. Postupně budeme žádat o dotaci, 
která je celkem 3 mil. Kč, a první část cca 1,3 mil. Kč již byla městu vyplacena.

Provoz hřiště hlavně na tržišti přinesl mnohé problémy, které budeme muset postupně řešit tak, aby provoz hřiště 
nerušil a neomezoval obyvatele bydlící v přilehlých domech. Prvním krokem bude vybudování kamerového systé-
mu, který bude vše monitorovat, abychom měli také důkazy proti případným vandalům atd.

Chodníky Za Pivovarem – Riegrova a chodník Riegrova:
 Oba tyto chodníky byly dokončeny a předány. Celkové náklady chodníku Za Pivovarem byly 3.334.708 Kč. Navíc  
se realizovalo rozšíření parkoviště V Zahradách a výměna svítidel a elektroinstalace na veřejném osvětlení. Dotace 
na tuto akci je 1,9 mil Kč a o tuto částku nyní bude žádat.
 
Chodník Riegrova celkově stál 4.702.257 Kč. Dotace zde je 2.511.221  Kč a o tuto částku nyní bude také žádat. Navíc 
se zde realizovalo rozšíření chodníku, napojení dešťového svodu, uliční vpusť a odvodňovací žlab tak, aby nová 
stavba „neškodila“ majitelům nemovitostí.

Komunikace a chodník okolo bývalého pivovaru:
Komunikace okolo pivovaru bude také již dokončena. Už je na čase, protože uzávěrka komunikace nám všem půso-
bí mnoho problémů a trvá dost dlouho. Ale stavba si vyžádala řešit mnoho problémů, které byly způsobeny hlavně 
nekvalitní projektovou dokumentací. Stavba včetně víceprací bude stát cca 11,7 mil Kč. Na tuto akci budeme čerpat 
dvě dotace ve výši 5 mil Kč a 1,9 mil Kč.
 
Odborné učebny ZŠ
Vybudování 3 odborných učeben v základní škole včetně vybavení (stavební úpravy, klasické tabule, stoly a židle, 
výpočetní technika, tablety, interaktivní desky atd.) finišuje. Stavební práce jsou hotové, vybavení bude dodáno  
do konce srpna a výpočetní technika do konce září. 

Akce byla rozdělena na tři samostatné celky – Dodávka výpočetní techniky za 1.832.282 Kč, vybavení učeben  
za 346.525 Kč a stavební část za 983.340 Kč. Tedy celkem za 3.162.147 Kč. Na stavbě vznikly vícepráce, které  
nebyly v  projektové dokumentaci – obložení jedné učebny a úprava podlah. Dotace na tuto akci je 2,85 mil Kč  
a o tuto dotaci budeme po dokončení žádat.

Pavel Kopecký, starosta

POKRAČOVÁNÍ INVESTIČNÍCH AKCÍ ROKU 2021
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20. července 2021 uplynul první rok činnosti Okrašlovacího spolku 
Stupárovice, z.s., což je důvodem ke  stručné bilanci aktivit, které 
spolek za dobu své krátké, avšak pestré existence vykonal. Hlavním 
motivem a myšlenkou spolku je proměnit prostředí Stupárovic 
v  přívětivé místo jak pro místní obyvatele, tak i pro návštěvníky 
obce. Pro tento záměr jsme zvolili formu sdružení – zapsaný spolek. 
Zpracovali jsme obsah a rozsah činnosti, návrhy na úpravy životní-
ho prostředí a revitalizaci význačných míst a infrastruktury vesni-
ce. Následně jsme se aktivně zapojili do akce „Tvoříme GJ 2020  
a 2021“ a v rámci participativního rozpočtu pro místní části města 
jsme předložili projekty, z  nichž čtyři byly lidovým hlasováním 
schváleny a vybrány k realizaci. Tím byly zajištěny i finanční pro-
středky pro naplňování hlavního záměru spolku. Začali jsme 
zkrášlovat klubovnu, kterou sdílíme společně se SDH, včetně úpra-
vy jejího okolí. Klubovnu jsme obložili dřevem a vyzdobili fotogra-
fiemi z  naší činnosti. Při revitalizaci návsi a okolí rybníka byly  
svépomocí osazeny lavičky, stojany na kola, odpadkové koše a též 
bylo zbudováno veřejné ohniště jak pro naše akce, tak i pro příchozí 
z  okolí. Při terénních úpravách návsi jsme v  jejím centru zasadili 
mladou jedli, která bude v budoucnu oficiálním vánočním stromem 
Stupárovic. Též byla zbudována plocha pro postavení velkého altá-
nu, který jsme získali darem a bude osazen koncem srpna. Součástí 
úprav je i příprava plochy pro hřiště na pétanque.  Příjemné prostře-
dí návsi bude ještě doplněno umístěním herních prvků pro děti díky 
vítěznému projektu participativního rozpočtu GJ na rok 2021. Také 
jsme se rozhodli iniciativně převzít pravidelné sekání trávy a udržo-
vání dřevin na naší návsi. Úprava přírodního prostředí je zaměřena 
i na okolí vesnice. V rámci pálení „čarodějnic“ jsme vysekali trávu  
a náletový porost u mostu bývalé železniční vlečky u dolního rybní-
ku, kde bude zbudováno odpočinkové místo jako součást plánované 
stupárovické poznávací a naučné stezky. Ta bude realizována v nej-
bližších dnech.

Vedle zkrášlování prostředí a zázemí pro činnost spolku jsme  
vypracovali i plán společenských, kulturních a sportovních akcí. 
První akcí spolku bylo rozsvícení vánočního stromu u zvoničky  
na návsi 29. 11. 2020, které by se mělo stát každoroční tradicí. Pozvá-
ni byli všichni obyvatelé Stupárovic i dalších místních částí Golčova 
Jeníkova. Akce byla spojena s malým občerstvením a zpěvem vánoč-
ních koled.

Spolu s SDH jsme v dubnu uspořádali sběr starého železa ve Stupá-
rovicích a v  rámci akce „Čistá Vysočina 2021“ jsme v  kooperaci 
s  městským úřadem provedli úklid a sběr odpadků ve vesnici  
a v  jejím bezprostředním okolí. Akce pomohla také identifikovat 
černé skládky v terénu nedaleko Stupárovic.

V duchu tradic byla provedena velikonoční výzdoba návsi.

5. května se iniciativou spolku uskutečnilo pietní setkání na uctění 
památky obětí druhé světové války z řad občanů Stupárovic. 

Kromě velmi dobré kooperace s  vedením města GJ jsme navázali 
kontakty i s dalšími organizacemi. Se skauty z 10. oddílu Smršť GJ 

jsme společně osadili hmyzí hotely na návsi a u rybníka. Po práci 
jsme skauty pozvali k našemu ohništi na opékání špekáčků a domlu-
vili další návštěvy. 

Poslední akce proběhla 13. srpna, kdy jsme pro 20 dětí z příměstské-
ho tábora GJ připravili soutěžní dopoledne s  hledáním pokladu. 
Děti v soutěži rozpoznávaly obiloviny, rostliny, stromy, plody, zvířa-
ta atd. a po vyhodnocení soutěže byly odměněny medailemi a drob-
nými dárky, které zajistil a připravil náš spolek.

Nejbližší plánovaná akce „Pějme píseň dokola s  Olgou Fialovou“  
se uskuteční 26. září 2021 od 16:00 hod. na naší zrekonstruované 
návsi. Rádi přivítáme všechny zájemce ke společné zábavě, kde ved-
le živé hudby a zpívání bude zajištěno i malé občerstvení.

Po celý rok se průběžně formovalo členstvo Okrašlovacího spolku 
nejen z  řad stálých obyvatel Stupárovic, ale i z GJ, přilehlých obcí  
a také ze vzdálené Prahy či Bratislavy. V současné době máme již 
více jak 20 registrovaných členů a sympatizantů. Přehled  aktuální-
ho dění, plánovaných akcí a činnosti spolku můžete sledovat  
na našem facebookovém profilu – Okrašlující spolek Stupárovice, 
z.s. Zprávy jsou bohatě prezentovány fotografiemi a videi.

Náš spolek je volné sdružení a je otevřen všem zájemcům, které zve-
me k účasti na své činnosti a také k poznávání, vzdělávání, sporto-
vání a zábavě v přátelském duchu. 
Přijďte pobýt do Stupárovic!

Za OSS  F. Dvořák

PRVNÍ SEZÓNA OKRAŠLOVACÍHO SPOLKU 
STUPÁROVICE, Z.S. (2020–2021)

Akce čistá Vysočina

Archelogické vykopávky v klubovně spolku
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Osazování hmyzích hotelů se skauty

Pálení čarodějnic

Rekonstrukce návsi dle našeho projektu

Soutěžní dopoledne s příměstským táborem

Osazování laviček a košů na návsi

Pietní akt

Rozsvícení Vánočního stromu

Velikonoční zátiší Zútulnění klubovny
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Kavárna Na cestě se zapojuje do místního dění
V průběhu letních prázdnin se v haberské Kavárně Na cestě usku-
tečnilo několik zajímavých akcí. V  červenci jsme v  našich prosto-
rech promítali film Kniha džunglí pro malé i větší diváky. Akce  
se setkala s příznivým ohlasem a promítání animovaných filmů pro 
děti plánujeme zařadit do našeho programu.

Kromě toho pořádáme v kavárně zábavné chytré kvízy – moderova-
né soutěže týmů 2-8 lidí, kteří odpovídají na otázky z různorodých 
oblastí. Je to skvělá příležitost, jak strávit příjemný večer s  přáteli 
nebo rodinou. Kvízů se můžete zúčastnit každou lichou středu 
v měsíci od 19 hodin, příští kvíz se koná 1. 9. 2021. Registrace týmů 
probíhá na FB události kavárny, přímo v kavárně nebo také na tel. 
704 615 984. 

Dále jsme zajišťovali  občerstvení v rámci projekce filmů srpnových 
letních kin organizovaných městem Habry a SK Habry. Diváci si 
mohli zpříjemnit filmovou podívanou našimi míchanými drinky 
nebo limonádami. Děkujeme městu Habry za možnost zapojit  
se do těchto akcí.

Veškeré informace o proběhlých i plánovaných událostech zveřejňu-
jeme na našem webu www.nacestekavarna.cz, dále také na Face-
booku (Kavárna Na cestě) a Instagramu (kavarna_naceste). Pokud 
víte o nějaké akci, kterou bychom mohli v  kavárně zorganizovat, 
nebo máte nápad na zajímavou přednášku, promítání či třeba bese-
du, budeme rádi, pokud nám zašlete vaše tipy prostřednictvím  
e-mailu info@nacestekavarna.cz nebo nás kontaktujete prostřed-
nictvím sociálních sítí. Můžete se na nás obrátit i v případě,  
že sháníte prostor pro pořádání menší oslavy, večírku či (nejen  
firemního) setkání.

Kavárnu provozuje Královská stezka o.p.s. a jedná se o pracoviště 
pro osoby s mentálním handicapem, konkrétně se zde můžete setkat 
s klienty Domova ve Zboží. Projekt Sociální podnik Habry, r. č. CZ.
03.2.65/0.0/0.0/16_047/0016455 je spolufinancován z evropských 
strukturálních fondů prostřednictvím Operačního programu  
Zaměstnanost. 

Nový start s MAP II
Je po prázdninách! Místní akční plány jsou zpět a s nimi mnoho 
nových akcí. Na další školní rok jsme si pro pedagogy připravili akce 
nejrůznějšího typu, nejčastěji se však bude jednat o klasické seminá-
ře se zajímavými tématy. První seminář, který proběhne v září, bude 
Feuersteinova metoda s názvem „Jak naučit žáky myslet a učit se“ 
pod vedením dvou lektorů, pana Mgr. Petra Jíši a Mgr. Davida 
Schickera. Seminář proběhne prezenčně dne 14. září v Havlíčkově 
Brodě. Jako podzimní novinku jsme si pro pedagogy připravili sou-
bor workshopů na téma „Logopedické péče v běžné mateřské škole“ 
pod vedením lektorky Mgr. Lucii Pavlicové. Tyto workshopy budou 
probíhat od září do listopadu, a to vždy v odpoledních hodinách v 
online prostředí. Dále jsme připravili školení s paní Mgr. Lindou 
Hrubou na téma „Kdo uteče, vyhraje!“. Hlavní myšlenkou tohoto 

semináře je účastníkům přiblížit téma psychopatie. Seminář pro-
běhne rovnou dvakrát, jednou v Havlíčkově Brodě a jednou ve Svět-
lé nad Sázavou. Cílová skupina semináře jsou nejen pedagogové,  
ale i široká veřejnost. Tak neváhejte a přijďte se dozvědět, zda zrovna 
vy nemáte ve svém okolí nějakého „psychopata“. V průběhu dalšího 
školního roku bude i nadále pokračovat aktivita rodilého mluvčího 
do škol. Pokud to situace dovolí, rádi bychom také pokračovali  
ve výuce lesní pedagogiky pro mateřské školy přímo s panem lesní-
kem. Další činnost, kterou bychom rádi dokončili již v letošním 
roce, je příprava regionální učebnice ve spolupráci s Muzeem  
Havlíčkův Brod. Tým odborníků již rok pracuje na přípravě hravé 
učebnice o místních dějinách pro žáky 2. stupně základních škol.

Konkrétní vypsané a plánované akce na nový školní rok naleznete 
na našich internetových stránkách www.kralovska-stezka.cz pod 
záložkou MAP II/vzdělávací akce nebo dejte „like“ naší FB stránce 
MAP Havlíčkobrodsko a Světelsko a nic vám neunikne.

ZA MAS Královská stezka o.p.s.
Lucie Šulcová

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA 
– AKTUALITY

Dětské promítání

Kvíz
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 • Prodej stavebních pozemků v  lokalitě po bývalém pivovaru  
  bude realizován prostřednictvím výběrového řízení formou  
  licitace, při které účastníci veřejně předloží své nabídky.  Licitač- 
  ní řízení bude řídit osoba jmenovaná radou města (dále jen  
  „vedoucí licitačního řízení“). 
 • Minimální výše nabídky je stanovena na  675 Kč/m2 (odhadní  
  cena).
 • Minimální příhoz činí 5.000 Kč. 
 • Licitační řízení proběhne dne 9. 11. 2021 od 17:00 hodin  
  v Golčově Jeníkově, v Goltzově tvrzi, ulice 5. května 8. 
 • Město Golčův Jeníkov oznámí konání licitačního řízení obvyk- 
  lým způsobem, zejména na úřední desce městského úřadu, a to  
  na dobu nejméně 60 dnů před datem jeho konání. 
 • Každý zájemce je oprávněn v rámci licitačního řízení získat  
  pouze jeden stavební pozemek. 
 • Získání dvou stavebních pozemků různými účastníky licitačního  
  řízení za účelem spojení těchto dvou pozemků a výstavby pouze  
  jednoho rodinného domu není dovoleno. 
 • Účastníkem licitačního řízení smí být pouze fyzická osoba  
  (i prostřednictvím zplnomocněného zástupce), která se k licitač- 
  nímu řízení řádně registrovala, a to prostřednictvím předepsa- 
  ného registračního formuláře, který je povinna odeslat  
  e-mailem na adresu podatelna@golcuv-jenikov.cz nebo doručit  
  na podatelnu Městského úřadu Golčův Jeníkov nejpozději  
  do 29. 10. 2021. Na základě této registrace bude zájemci o účast  
  v  licitačním řízení před jeho zahájením přiděleno registrační  
  číslo, čímž se stává účastníkem licitačního řízení.
 • Zájemce o účast v licitačním řízení je povinen uhradit peněžní  
  jistotu ve výši 10.000 Kč, která je splatná nejpozději do 3. 11.  

  2021, a to na pokladně Města Golčův Jeníkov nebo bezhotovost- 
  ním převodem na účet Města Golčův Jeníkov č. 281333599/0300.  
  Zájemce uvede pro účely identifikace plátce do poznámky své  
  jméno, příjmení a adresu trvalého pobytu. Při uzavření kupní  
  smlouvy bude kauce započítána do úhrady kupní ceny, v opač- 
  ném případě bude složená kauce vrácena v plné výši do 14 dnů  
  po skončení licitačního řízení, a to na bankovní účet uvedený  
  v registračním formuláři. 
 • Licitaci jednotlivých pozemků zahájí vedoucí licitačního řízení  
  vyvoláním, jež bude obsahovat popis předmětného pozemku,  
  jeho minimální kupní cenu a minimální výši příhozu. Poté  
  budou účastníci licitačního řízení vyzváni k podávání nabídek.  
  Nabídka se činí zvednutím registračního čísla a oznámením  
  nabízené ceny, jejíž výše musí splňovat částku nejnižšího  
  podání. Každá další nabídka pak musí převyšovat nabídku  
  předchozí, a to nejméně o výši stanoveného minimálního příhozu. 
 • Za nejvýhodnější nabídku je považována nabídka toho účastní- 
  ka, který nabídne nejvyšší cenu („vítěz licitace“). Tomuto  
  účastníku vzniká právo na uzavření kupní smlouvy k pozemku,  
  jenž byl předmětem licitačního řízení. Kupní smlouva je schva- 
  lována zastupitelstvem města. 
 • Řádně registrovaný účastník je oprávněn k podávání nabídek  
  v licitačním řízení až do doby, kdy se stane vítězem jedné  
  z licitací. Poté odevzdá registrační číslo a již není oprávněn  
  účastnit se licitací na další nabízené nemovitosti, a to ani v násle- 
  dujících licitačních řízeních. Současně mu bude vydáno potvr- 
  zení o podání nejvýhodnější nabídky. 
 • Zastupitelstvo města je oprávněno licitační řízení zrušit.

ZÁSADY PRO PRODEJ STAVEBNÍCH PARCEL 
– LICITAČNÍ ŘÍZENÍ

Níže najdete podrobné informace k průběhu prodeje volných 
pozemků po bývalém pivovaru. Prodej proběhne formou  
licitace a v dalším textu najdete veškeré informace k průbě-
hu včetně všech termínů, vyvolávací ceny, výše příhozů  
atd. Dále zveřejňujeme mapu s  volnými pozemky a jejich  
výměrami.

Veškeré informace budou k dispozici na webu města, včetně 
přihlašovacího formuláře. Přihlašovací formulář bude k dis-
pozici k vyzvednutí i na radnici. 

Ing. P. Kopecký, starosta, 
Ing. I. Nepovím Zadinová, místostarostka

PRODEJ POZEMKŮ 
PO BÝVALÉM PIVOVARU
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pavilon prvního stupně základní školy, kde máme cvičební sál  
se zrcadly a k tomu další zázemí pro naše kroužky. Sídlí tu i pobočka 
světelské základní umělecké školy, se kterou velmi dobře spolupra-
cujeme. Právě tady se letos uskutečnily dokonce dva příměstské 
tábory - jeden v  červenci (Sportovní příměstský tábor DDM  
a TJ Sokol) a jeden v srpnu (Kreativní příměstský tábor DDM a ZŠ). 
Jména vedoucích a fotogalerii z táborů najdete na našem facebooku 
@ddmko.cz. Jsou to známé tváře z řad místních pedagogů, trenérů 
 a instruktorů - tedy budoucích pedagogů. Na obou táborech se také 
podílely Kuchyň Iva (obědy, pí Dvořáková), Zepom (svačinky,  
p. Mazůrka) a školní jídelna při jeníkovské ZŠ (zázemí pro výdej 
obědů, pí Míchalová). Všem patří velký dík. Celkově jsme v pavilo-
nu za tyto prázdniny připravili program pro 72 účastníků příměst-
ských táborů v Golčově Jeníkově.

Děkujeme také Okrašlovacímu spolku Stupárovice za prima soutěž-
ní dopoledne pro děti z  Kreativního příměstského tábora, které  
proběhlo na jejich zkrášlené návsi a v okolí v pátek 13. srpna 2021.

Od 30. srpna 2021 se můžete přihlašovat do zájmových kroužků  
v Klientské zóně DDM. Najdete ji na našich webových stránkách, 
konkrétně na hlavní straně www.ddm-svetla.cz. Možná, že nás  
i v  následujícím školním roce covid ještě nějak omezí. Nemusíte  
se bát, platby za neuskutečněné hodiny kroužků, které nestihneme 
nahradit, určitě vrátíme.                                              

Ať se vám u nás v DDM líbí.

Mgr. Olga Fialová, DiS., ředitelka DDM Světlá nad Sázavou

– pokračování ze strany 1

CO SE DĚJE V DDM

číslo 8 / srpen 2021
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Od kdy funguje Dům dětí a mládeže Světlá nad Sáza-
vou?

Co vím od mé předchůdkyně, dlouholeté ředitelky svě-
telského DDM paní Marty Žižkové, tak od r. 1979. Jinak 
obecně mají domy dětí a mládeže (dnes častěji užívaný 
název zní Střediska volného času-SVČ) dlouhou historii. 
V této současné podobě  vznikly v devadesátých letech 
z tzv. domů pionýrů. 
Základní pilíř jejich původní náplně v letech předrevoluč-
ních (před listopadem 1989) zůstal až do současnosti 
neměnný. 

Jaká je hlavní činnost DDM/SVČ?

V  DDM/SVČ jde o pravidelnou zájmovou vzdělávací  
činnost během školního roku - kroužky ve volném čase 
dětí a mládeže, kterou doplňují  pobytové a příměstské 
tábory během letních prázdnin. I současná podoba 
DDM/SVČ tedy nabízí pestré aktivity ve volném čase 
dětí. Jde o zájmovou činnost sportovní, rukodělnou,  
výtvarnou, taneční, jazykovou, řemeslnou, přírodověd-
nou, atd.
V novodobé historii „domečků“ (pracovní výraz pro DDM/
SVČ) se věnujeme také volnému času dospělých  
a aktivitám pro nejmenší děti.
DDM/SVČ je školské zařízení, nemá statut školy. Nega-
rantujeme základní povinnou školní docházku, pouze 
možnost pravidelné docházky do zájmových kroužků, 
kurzů, dílen a workshopů. O prázdninách nabízíme letní 
tábory. 

Kolik DDM je v  Kraji Vysočina (v okrese HB) a jak  
je Světlá nad Sázavou srovnatelná s ostatními?

V současnosti se jedná o 18 školských zařízení se statu-
tem DDM/SVČ, v okrese HB jsme čtyři.
Jsou to: SVČ AZ-centrum Havlíčkův Brod, SVČ Junior 
Chotěboř, SVČ Ledeč nad Sázavou a DDM Světlá nad 
Sázavou.
Kapacitně i rozmezím aktivit jsme srovnatelní s  DDM/
SVČ v  městech Bystřice pod Pernštejnem, Ledeč nad 
Sázavou, Nové Město na Moravě a Chotěboř.

Je DDM Světlá nad Sázavou něčím specifický?
Těch specifik je několik.

Nemáme samostatnou budovu pro DDM. Naše základna 
je ve skutečnosti velmi malá a nachází se v  jednom  

z  ramen Základní školy Světlá nad Sázavou v Lánecké 
ulici. Sídlíme v  prostorách bývalých dílen pod školními 
tělocvičnami, kde máme také samostatný vchod  
do DDM. Může to vypadat „nezajímavě“, ale má to svá 
pozitiva. Naše aktivity se nacházejí zejména ve školním 
areálu, což je pro děti i rodiče výhra. Dítko přejde plynule 
a bezpečně ze školního vyučování do školní družiny  
či klubu a z nich potom na volnočasové kroužky. A rodič 
se nemusí tolik bát a složitě plánovat logistiku přepravy 
dítěte po různých místech obce či za hranice města.  
Tohle nám třeba Pražáci docela závidí.
Samotný DDM má pouze tři místnosti. Ředitelnu, malou 
klubovnu a výtvarnou dílnu.
Ale díky fungující spolupráci s  místními příspěvkovými 
organizacemi a spolky využíváme ještě další prostory. 
Jde o učebny základní školy včetně obou tělocvičen,  
potom klubovny Sportovního zařízení Pěšinky, hřiště 
v ulici Komenského a novou sportovní halu. V Golčově 
Jeníkově máme pronajatou bývalou třídu v  pavilonu. 
V  budoucnu využijeme i novou tělocvičnu v  areálu  
jeníkovské základní školy.
Z  ekonomického hlediska vidím velký přínos v  tom,  
že řadu těchto jmenovaných prostor sdílíme v  podobě 
přijatelného nájmu s aktivitami škol a sportovních zaří-
zení. Jejich kapacita je tedy plně využita a nám i městu 
odpadá starost o „udržení“ nákladů na samostatnou  
budovu DDM.
Dalším specifikem je poměrně veliké věkové rozpětí 
účastníků našeho zájmového vzdělávání. Pod DDM  
například úspěšně fungují aktivity již pro naše nejmenší 
(Baby cvičení, Hrátky s batolátky, Jóga pro děti) a orga-
nizujeme také pohybové aktivity pro věk zralý-seniorský.
Když jsem v  lednu 2016 nastoupila do funkce ředitelky 
DDM, očekávalo se, mimo jiné, že rozšíříme táborovou 
činnost, která patří mezi poskytované aktivity DDM/SVČ 
v  souladu s  vyhláškou o zájmovém vzdělávání. To se 
nám daří. V letošním roce jsme otevřeli 12 letních táborů, 
z  toho 2 pobytové tábory a 10 příměstských táborů.  
Konkrétně v  Golčově Jeníkově jsme stihli uskutečnit  
dva příměstské tábory - Sportovní příměstský tábor  
ve spolupráci s  TJ Sokol a Kreativní příměstský tábor  
ve spolupráci se základní školou. Oba byly velmi úspěš-
né, a to díky lidem, kteří svůj čas věnovali dětem.

Jak dlouho v Golčově Jeníkově  pobočka DDM funguje? 

Pobočka světelského DDM v Golčově Jeníkově funguje 
od roku 2017. Je řádně evidována v rejstříku škol a škol-
ských zařízení jako naše další pracoviště.

Rozhovor s ředitelkou Domu dětí a mládeže Světlá nad Sázavou 
Mgr. Olgou Fialovou, DiS.
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Co bylo důvodem otevření pobočky při ZŠ Golčův  
Jeníkov?

Hybatelem ke zřízení pobočky byla moje vize. Představa, 
že i v Golčově Jeníkově může jednou vzniknout komplet-
ní školní areál, který dětem na jednom místě nabídne 
nejen školní docházku a družinu, ale také pestré volno-
časové vyžití. Věřím, že se nám to díky zachování prostor 
v  pavilonu a budoucí nové tělocvičně určitě podaří.  
Důležitá je také podpora Města Golčův Jeníkov a bez-
problémová spolupráce s místní základní školou, světel-
skou pobočkou ZUŠ, spolky, atd... Musím to zaklepat, 
není to všude samozřejmostí, vycházíme si vstříc a je to 
tak správně.

Daří se získávat pedagogy pro práci s dětmi?

Je to různé, podle zaměření kroužků. Těší mě, že v po-
slední době se mi dokonce někteří hlásí sami, aniž bych 
musela zveřejňovat inzerát, jako v  mých začátcích 
v  DDM Světlá. Často je to i na doporučení stávajících  
pedagogů DDM, kteří mají s  naší organizací dobrou  
zkušenost. Hezké je, že si snad prostřednictvím letních 
táborů začínáme tvořit okruh budoucích pedagogů pro 
práci s dětmi. Jde o instruktory a asistenty vedoucích.

Kolik pedagogů pracuje v pobočce v Golčově Jeníkově?

Před covidovým obdobím to bylo kolem 10 pedagogů.

S  kolika kroužky jste začínali a kolik jich nabízíte  
aktuálně? 

V roce 2016 jsem převzala DDM s cca 15 aktivitami a 238 
účastníky zájmového vzdělávání. V době před covidem 
jsme otevřeli  kolem šestatřiceti aktivit a kraji doložili  
600 účastníků. Máme několik skupin atletiky, florbalu  
a tance, takže aktuálně se pro tento školní rok v aktivi-
tách možná dostaneme na číslo 37 kroužků.

Je o kroužky zájem, je kapacita naplněná? 

Určitě. Pokud se nějaký kroužek nenaplní, tak ho pro 
daný školní rok neotevřeme. 
Nicméně i našim DDM/SVČ pomohla nedávná změna  
financování škol a školských zařízení, takže si nyní  
můžeme občas dovolit otevřít i kroužek, který třeba  
v začátku není tak naplněný, ale má do budoucna velký 
potenciál se naplnit. 

Účastní se děti z  kroužků nějakých soutěží? Děláte 
nějaká vystoupení/výstavy i pro veřejnost?

Ano. Pravidelně se účastní zejména sportovních a ta-
nečních soutěží. Pokud dostaneme možnost ukázat naši 
práci s dětmi veřejnosti, rádi to uděláme. Některé krouž-
ky si dělají setkání s  rodiči a besídky v  rámci svých  
schůzek. Například šikovná děvčata z Baby kroužků  
pro nejmenší  jsou velice aktivní a svá cvičení s dětmi 
tematicky obohacují o karnevaly, oslavy haloweenu,  
nácvik pohádek pro děti, apod. Účastníme se také  
předvánočních řemeslných dílen, vyrábíme dárečky pro 
seniory, podílíme se na slavnostním rozsvěcení stromu 
v  Golčově Jeníkově. Naše taneční kroužky se zase  
prezentují na vystoupení při různých příležitostech (Běh 
Jarmily Kratochvílové, Mikulášské odpoledne ve Světlé 
nad Sázavou, Ples Města Golčův Jeníkov, Taneční sou-
těž Světlá tančí…, Sportovec roku ve Světlé nad Sázavou, 
taneční soutěže v Čáslavi, Přibyslavi, Havlíčkově Brodě  
a v Ledči nad Sázavou aj.).

Covid nás sice utlumil, ale nezastavil. Doufám, že po-
stupně navážeme i na naši účast v soutěžích.

Závěrem bych ráda uvedla, že DDM/SVČ, tedy po našem 
„domeček“, vždy tvoří lidé, nikoli jeden člověk ve funkci 
ředitele. Tito lidé mají své hlavní civilní zaměstnání. Mimo 
něj wse věnují práci s účastníky zájmového vzdělávání  
v  kroužcích nebo na letních táborech DDM. Je to tým 
nadšenců - externích pedagogů DDM, kteří také kromě 
své odbornosti musejí  splnit i kvalifikační pedagogické 
předpoklady. 

Jsem ráda, že je mám. Jsou totiž vzácní. 

Rozhovor s ředitelkou Domu dětí a mládeže Světlá nad Sázavou 
Mgr. Olgou Fialovou, DiS.

číslo 8 / srpen 2021



listy@golcuv-jenikov.cz 18



19

Podvodníci s legendou „vnuk“ znovu útočí na seniory
Staří lidé musí být velice opatrní a obezřetní a nesmí 
uvěřit podvodníkům

KRAJ VYSOČINA – Policisté apelují na všechny seniory, aby byli 
při telefonických hovorech s  neznámými lidmi obezřetní a vždy  
si pečlivě ověřili, s  kým po telefonu skutečně hovoří, a to zvláště 
v  případě, kdy po nich neznámý volající požaduje peníze. A to  
i tehdy, když se volající snaží představit jako blízký příbuzný seniora 
nebo kamarád příbuzného. 

Policisté se v  uplynulých týdnech setkali také s případy, kdy  
se pachatel vydával za vnuka či vnučku. Seniorovi pachatel sdělil,  
že je v tíživé situaci po dopravní nehodě, kterou způsobil. Pachatel 
požádal seniora o poskytnutí finančního obnosu na rekonvalescenci 
zraněné osoby, kterou poškodil způsobenou dopravní nehodou.  
Finanční obnos žádá téměř ihned, apeluje na rychlé předání, aby 
mohl zraněnou osobu vyplatit. Cíl je jediný, a to pod falešnou  
záminkou vylákat finanční hotovost. Pro finanční obnos nejdou  
pachatelé nikdy sami, nýbrž pošlou nějakého kamaráda nebo zná-
mého.  

Seniorům proto radíme, aby po takovémto telefonátu ihned kontak-
tovali vnuka, který původně volal, nebo se obrátili na nejbližší členy 
rodiny. V případě, pokud zjistí, že nikdo z rodiny nevolal, tak  
je velmi důležité celou událost ihned oznámit na nejbližší policejní  
služebnu nebo na linku tísňového volání 158.
 
Nápad této trestné činnosti se v posledních letech výrazně snížil. 
Zásluhu na tom má zejména cílená prevence ze strany policie, která 
je z velké části zaměřena na osaměle žijící a pohybově omezené seni-
ory. Policisté Krajského ředitelství policie kraje Vysočina se v rámci 
besed a přednáškové činnosti snaží napříč celým krajem zvýšit 
právní vědomí seniorů, kteří bydlí především na malých vesnicích, 
odlehlých částech měst, a také těm seniorům, kteří se již obětí trest-
ného činu stali.

Podvodníci ale využívají i jiných legend. Mohou se vydávat napří-
klad za pracovníky různých energetických společností. Poškozené-
mu uvedou, že na jeho odběrném místě je evidován nedoplatek  
za odebraný plyn, elektřinu nebo vodu a požadují jej zaplatit  
s výhružkou odpojení energií. Senioři většinou pod tímto nátlakem 
požadovaný finanční obnos zaplatí.
 
Policisté by v této souvislosti chtěli na seniory důrazně apelovat, aby 
byli ve vztahu k cizím lidem nebo k osobám, u nichž si nemohou 
osobně ověřit jejich totožnost, velice obezřetní. Senioři by neměli 
otevírat dveře domu nebo bytu, aniž by se předem přesvědčili,  
kdo za nimi je. V žádném případě by neměli neznámé osoby zvát  
do svých domovů a při každém opuštění domu by za sebou měli 
uzamknout dveře. Pokud je telefonicky kontaktuje příbuzný a žádá 
je o půjčení peněz, měl by si senior tuto informaci, vždy ještě před 
předáním hotovosti, osobně ověřit. Je také vhodné trvat na předání 
peněz přímo tomu člověku, který o půjčku požádal, a v žádném pří-
padě je nepředávat někomu jinému. Vydání peněz neznámé osobě  
s sebou totiž nese velké riziko toho, že senior o své úspory přijde.
 
Je důležité mít na paměti, že pachatelé jsou velmi dobře připravení  
a budou o krok před vámi. Dokáží velmi rychle reagovat i na neče-
kané situace, nevypadají většinou na první pohled podezřele, mají 
příjemné vystupování, jsou komunikativní, milí, slušně oblečení  
a působí dobrým a seriózním dojmem. V případě jakéhokoliv pode-
zření na páchání této trestné činnosti na nic nečekejte a ihned  
kontaktujte policii na tísňové lince 158.

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. Mgr. Martin Hron
vrchní inspektor
tel: 974 261 209
mobil: 725 103 451
e-mail: martin.hron@pcr.cz

PODVODY NA SENIORECH

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva – 6. srpna 2021

UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 9/2021:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 19. 9. 

Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, 

volejte prosím na tel. č. 725 101 152.

číslo 8 / srpen 2021
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Nabídka zaměstnání – práce, která dává smysl – 
staňte se ošetřovatelem/ošetřovatelkou seniorů

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 603/2020 Sb.)
 • Pracovní doba – pondělí až pátek od 6,00 do 14,30 hodin
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – ochota laskavě pečovat o staré lidi
 •  Ochotu učit se novým věcem
 •  Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 
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Jasné zadání má na stole realizační tým projektu s názvem Zkvalitnění péče o osoby s poruchami  

autistického spektra v Kraji Vysočina. Aby dostál svému cíli, proběhly pod jeho hlavičkou více než  

čtyři desítky rozhovorů s neformálními pečujícími. Výstupy budou sloužit jako odrazový můstek pro 

členy realizačního týmu, ale i pro další zainteresované organizace, které mohou nějakým způsobem 

pomáhat osobám s poruchami autistického spektra (dále jen s PAS), aby jejich rodiny mohly žít plno-

hodnotný život. Rozhovory se vztahovaly zejména k tomu, jaké problémy nejvíce trápí neformální  

pečující, kterými jsou v Kraji Vysočina v naprosté většině případů rodiče, již pečují o své děti s PAS. 

Rozhovory byly vedeny tak, abychom dostali odpovědi na otázky, co je třeba v případě péče o osoby 

s PAS zlepšit nebo nově zavést, a tím pádem by to usnadnilo každodenní péči. V první řadě jde o zkva-

litnění nabídky sociálních služeb. Jak sami neformální pečující uvedli, postrádají dostatečnou nabídku 

odlehčovacích služeb, pobytových služeb, sociálně terapeutických dílen, chráněných pracovních míst  

i krizových lůžek. Vedle  zkvalitnění nabídky sociálních služeb by neformálním pečujícím pomohla  

např. i vhodná nabídka kroužků a  rozšířené možnosti terapie. Jako skvělý nápad se jeví i přizpůsobený 

veřejný prostor tak, aby tu neformální pečující mohli s dětmi s PAS (zejména s těmi staršími) trávit 

volný čas. Jako problematickou vnímali neformální pečující rovněž roli asistentů, kteří pomáhají dětem 

s PAS v jejich cestě ke vzdělání. Objevily se totiž případy, kdy asistent neměl dostatečné znalosti  

o tomto onemocnění, a zdárné spolupráci nenahrávalo ani časté střídání asistentů. 

V rámci sítě  sociálních i navazujících služeb, která bude představovat stěžejní výstup projektu, bude 

zahrnuta i činnost poradny, kterou by neformální pečující rovněž uvítali. Podporovány budou také  

rodičovské skupiny, které by sloužily ke sdílení zkušeností. Vše by se mělo stihnout do června 2022, 

kdy bude projekt hrazený z prostředků Evropského sociálního fondu ukončen. Uvedené výstupy  

jsou cenným podkladem k plánování aktivit v jednotlivých obcích, místních spolcích i dalších  

skupinách zainteresovaných osob. Věříme, že dobrým pomocníkem se stanou i webové stránky  

www.vysocinapecuje.cz , které v těchto dnech vznikají a rozšiřují se pro potřeby všech osob, které 

o někoho pečují nebo sami pomoc vyhledávají.

 realizační tým projektu 

„Zkvalitnění péče o osoby s poruchami autistického spektra v Kraji Vysočina“

PROJEKT ZMAPOVAL NÁROČNOST PÉČE 
O LIDI S AUTISMEM V DOMÁCÍM PROSTŘEDÍ

číslo 8 / srpen 2021
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Minulý článek byl o bílých čápech, tentokrát to bude o jejich blíz-
kých příbuzných, čápech černých. Čáp černý, ciconia nigra, je tomu 
bílému velice podobný, je jen o trochu menší, rozpětí křídel většinou 
nedosahuje dvou metrů. Rozdíl je jen ve zbarvení. Černá barva peří 
převládá, bílé peří má pouze na břichu, u bílého převládá naopak 
bílá barva, černé má pouze letky. Hlavní rozdíl je však ve způsobu 
života. Zatímco bílí čápi jsou zvyklí na přítomnost člověka,  
kterou spíše vyhledávají, hnízdí v okolí lidských obydlí, nejraději  
na komínech a budovách, tak naopak ti černí žijí skrytě v lesních  
komplexech. Jakmile spatří lidskou bytost ve svém okolí, většinou  
okamžitě odlétají. Hnízdí pouze na stromech. Je jich také mnohem 
méně než těch bílých, jsou silně ohroženým druhem, v posledním 
období se zdá, že jich trochu přibývá, ale je to spíše tím, že se o ně 
více zajímáme, snad tu a tam je někdy při troše štěstí i spatříme.

Ale většina z nás ani netuší, že tu v našem okolí  žijí, a to je také 
případ jeníkovských černých čápů. Já jsem se s černými čápy setká-
val při svých houbařských toulkách, hlavně ale to bylo v okolí Koby-
lí Hlavy směrem ke Kysibelské aleji, ale i jinde, Pták občas navštívil  
Vohančický rybník nebo potok či blízké rybníčky Zrcadla. O tom,  
že zde někde hnízdí, svědčil třeba pták letící s klackem v zobáku,  
či na mýtině při hledání vhodné větve ke stavbě hnízda. To trvalo 
několik let, ale blíže k hnízdu mi pomohlo až náhodné sledování 
mladého čápíka, jak na zemi trénuje posilování rychlým máváním 
křídel. Čápi většinou vyvádějí čtyři mláďata a dospívající mají  
na hnízdě málo místa pro posilování křídel před dalekou cestou  
na zimoviště. A tak jeden slétl trénovat na zem. Intenzivní pátrání 
pak v okruhu asi 500 metrů mne přivedlo k cíli. Mohutné hnízdo 
svědčilo o tom, že zde ptáci hnízdí již dlouhou dobu, po spojení  
s ornitology však hnízdo bylo již dříve objeveno a mláďata se zde 
kroužkují a dokonce jsou zaznamenána zpětná hlášení z různých 
zemí o tamním výskytu našich čápů. Spojil jsem se s kroužkovate-
lem a ten mne pozval na příští kroužkování.

A teď něco o druhém hnízdě černých čápů v lese za obchvatem  
G. Jeníkova. Jednou v neděli po jeníkovské pouti jsme s manželkou 
šli na procházku do lesa kolem bývalých Valtrových rybníků.  Krát-
ce po vstupu do lesa proti nám po pěšině cosi kráčelo, zůstali jsme 
stát a říkám ženě: „Štípni mě, jestli se mi to jen nezdá!“ Proti nám šel 
černý čáp, tu a tam klofnul zobákem napravo či nalevo do země, 
vůbec se nás nebál a oproti pověsti o své plachosti došel až téměř  
k nám. Bohužel nebyl kroužkovaný, a tak jsem jej nemohl identifiko-
vat. Jednalo se o starého ptáka, zřejmě i nemocného, neboť v tuto 
dobu jsou už čápi dávno na cestě do zimovišť v Africe. Když jsem  
se ho snažil chytit, tak jen nadskočil a několikrát mávnul křídly  
a pak dál chodil po lese jak slepice po dvorku a hledal něco k snědku. 
Bylo mi jasné, že ten už do Afriky nepoletí. A za pár minut čekalo 
další překvapení. Potkali jsme našeho skoro souseda, jinak manžela 
paní hostinské z Ráje, se kterým se vídám v lese často, a tak jsem mu 
říkal o ještě čerstvém příběhu černého čápa chodícího po lese. A teď 
to překvapení: Sdělil nám, že zde nedaleko odtud ptáci hnízdí, letos 
vyvedli čtyři mláďata, stejně jako loni a že se na ně chodil dívat  
s vnoučaty. Upřesnil polohu hnízda, a tak jsem se druhý den vydal 
na obhlídku onoho nevelkého hnízdo na vysokém smrku na okraji 
větší mýtiny vykáceného lesa. Protože ptáci každý rok hnízdo dosta-
vují asi o 10-15 cm, tak zde skutečně mohli hnízdit asi dva roky.  
Mne však zaujala pod hnízdem ležící hromada klestí. Při bližším 
pozorování se z ní vyklubalo obrovské, na boku ležící staré čapí 
hnízdo. Nepříliš silné smrkové větve neunesly váhu tohoto hnízda  
a to spadlo na zem. Protože jednotlivé vrstvy větví každoročně při-
stavovaného hnízda ptáci při stavbě  prokládají výstelkou ze stařiny 
a různého měkkého materiálu, dalo se přibližně určit, že  na starém 
hnízdě ptáci mohli hnízdit asi 7-8 let, suma sumárum, černí čápi zde 
hnízdili alespoň 10 let. Polohu hnízda jsem oznámil ornitologům, 

tentokrát nebylo registrované a označil jsem jej  podle blízké hájov-
ny V Kopaninách. Docela mi přišlo líto, že jsem se snažil roky  
na druhém konci katastru sledovat a objevit hnízdění černých čápů, 
a oni si klidně skrytě hnízdí za humny, snad vzdušnou čarou  
kilometr od mého domku, navíc i  s výhledem z okna na uvedenou 
lokalitu. Tady se potvrzuje jejich skrytý způsob života. Ale při svých 
procházkách zde v lese jsem se s černochy  vůbec nesetkával. Peripe-
tie s jejich hnízděním zde teprve začínají. V zimě po silné vichřici  
zůstaly kolem hnízda všude kolem přelámané stromy vyvrácené   
i s pařezy, navíc všude kolem suché stojící smrky napadené kůrov-
cem. Ze zimoviště se vrátil ale celý pár a hned se ptáci pustili  
do přístavby hnízda. Ale do práce se dali i lesní dělníci a začali  
odstraňovat nejprve popadané a vyvrácené stromy. I přes neustálé 
vyrušování nakonec samice usedla na hnízdo, z něhož pak vyčníval 
jen její červený zobák. Ale k hnízdu se vrátili opět lesní dělníci  
a začali s kácením stojících uschlých stromů po kůrovci, tedy opako-
vané vyrušování. 

S kroužkovatelem jsme dohodli termín kroužkování  najednou na 
obou hnízdech, za Kobylí Hlavou i v Kopaninách. Vhodná doba  
je, když dosud sedící čápci v hnízdní kotlince se začnou stavět  
na okraj hnízda, v Kobylí Hlavě to byli již čtyři, v  Kopaninách pou-
ze jeden. Kroužkovatel si přivezl na pomoc lezce, šikovný mladík  
se s kouskem obouruč drženého lasa hbitě vyšplhal ke hnízdu, něco 
jako se domorodci šplhají po palmách ke kokosovým ořechům,  
na zádech měl batoh opatřený lankem. V hnízdě byla dvě mláďata, 
jedno sice ještě sedící, ale již vhodné ke kroužkování a dvě vejce. 
Obojí spustil po lanku dolů, oba čápíci dostali kroužky a putovali 
zpět na hnízdo. Byli roztomilí, celí v prachovém peří a vůbec  
se zásahu nebránili. Ve vajíčkách byly odumřelé zárodky. Tady jsme 
vzpomněli na v televizi uváděný diletantský způsob kroužkování 
téměř dospělého čápíka v jihlavské ZOO s pomocí vysokozdvižné 
plošiny, která mládě tak vyděsila, že ono vyskočilo z hnízda a z velké 
výšky dopadlo na plochou střechu sousedního objektu. Mládě dali 
sice zpátky, ale zakrátko uhynulo na vnitřní zranění. Tehdy jsme 
ještě netušili, že první kroužkování čápů v Kopaninách je také  
poslední. Větší mládě brzo opustilo hnízdo, to menší postávalo  
na okraji hnízda jako siroteček, ale rodiče ho zřejmě létali krmit  
a také ono později odlétlo. V okolí hnízda dále řádil kůrovec, tento-
krát se lesníci rozhodli smrky pokácet  již na podzim, ale padající 
vedle stojící strom zavadil větvemi o hnízdo a srazil je k zemi, zůsta-
lo ležet ve  větvích káceného stromu. Ptáci někdy využívají ke hníz-
dění i opuštěná hnízda po dravcích, v okolí byla hned čtyři, jedno 
ploché hnízdo na nedaleké jedličce sloužilo asi jako druhé pro noco-
vání starých ptáků a ti si jej skutečně vybrali pro další  hnízdění  
v následujícím roce.  Po příletu začali hned s úpravami a situace  
se opakovala stejně jako loni, těžební práce v okolí hnízda, kácení 
uschlých, ale prakticky všech smrků, zůstala  zde obrovská mýtina  
s několika duby a buky a ona jedlička s hnízdem. V Kobylí Hlavě  
se již čápíci stavěli na okraj hnízda a byl dohodnut termín kroužko-
vání, v Kopaninách ptáci pár dní před tím hnízdo opustili, zřejmě 
zjistili, že se z vajíček nic nevylíhne, a více se k němu již nevrátili.   
V loňském i v letošním roce jsem návrat černých čápů očekával  
marně.

Při návštěvách hnízda v Kopaninách při cestě na vysokém smrku 
vyváděla mladé káňata, vždycky když jsem se k hnízdu přiblížil, tak 
staří ptáci mi poletovali nad hlavou, naznačovali útok a něco volali, 
asi abych šel pryč, že jsem vetřelec. V letošním roce však zde po smr-
ku zůstal jen velký pařez. Přesto se káňata v lokalitě vyskytují, hníz-
dí asi někde o kus dál. A tak zde na velké mýtině letos vyvedl  mladé 
jen pár datlů černých na starém buku, po kterých zůstaly bílé stří-
kance na stromě a okolí. V ptačí říši jsou rozdíly v péči o pořádek  
v hnízdech, většina pěvců přinese kořist do hnízda a zpět vynese 

ČÁPŮM SE NEDAŘÍ II
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kuličku trusu, převážně od ptáčete, kterého nakrmili. Třeba mláďa-
ta dudka ale kálí do hnízda, které na dálku nelibě zapáchá. Největší 
špindírové jsou asi ledňáčci, pro hnízdo si vyhrabávají noru větši-
nou ve svahu u potoka, mláďata krmí rybami a z nory pak vytéká 
pramínek řídkého zapáchajícího trusu. Staří ptáci se vrhají šipkou 
do vody pro rybky, a tak se stále omývají a zůstávají stále pěkně  
vybarvení. 

V letošním roce se nekroužkovalo ani v Kobylí Hlavě. Chtěl jsem se 
na hnízdo podívat, ale zmizelo. V lokalitě probíhala těžba, z lesíka 
zůstalo jen pár polosuchých stromů, bohužel cesta ke hnízdu nebyla 
vůbec jednoduchá. A tak letošní bilance hnízdění čápů je smutná. 
Na žádném ze tří hnízd v okolí se nevyvedla mláďata. Likvidace lesů 
kůrovcem pokračuje dál vražedným tempem, silně to omezuje  
možnosti hnízdění právě černých čápů, kteří milují hustý porost  
vysokých stromů s trochou klidu. 

Ale dobrá zpráva - přece jenom se po dvou letech objevil černoch  
u Valtrových rybníčků, takže ptáci v lokalitě zůstávají, jen se přesu-
nuli někam do hloubi lesa, hnízdění na osamocené jedličce upro-
střed obrovské mýtiny jim nevyhovuje. Protože letos stále prší, 
hnízdo bílých čápů dostalo zelenou čepici. Bílých čápů je asi třikrát 
více než těch černých, a tak naděje na znovuobsazení hnízda stále 
zůstává. 

Mizení lesa však postihuje i nás houbaře, za pravdu mi dají všichni 
houbaři, kteří navštěvovali lokalitu v korporaci  jeníkovských vlast-
níků lesa, kde místo lesa se mohou kochat pohledem na Železné 
hory. A podobná situace, ne-li horší, je ještě dál směrem ke Kysibel-
ské aleji, kde po těžbě dřeva bývalé paseky a lesní cesty připomínají 
spíše tankodrom. Ale o tom zas někdy příště.

Ing. Jaroslav Semerád

ČÁPŮM SE NEDAŘÍ II

Tělocvičná jednota Sokol Golčův Jeníkov 
bude během měsíců září až prosinec 2021 pořádat

TANEČNÍ KURZ 
PRO MLÁDEŽ

Výuka tance a společenského chování 
proběhne v místní sokolovně v Golčově Jeníkově.

kurzovné - jednotlivci: 1700 Kč   
gardenka: 300 Kč

kurzovné - celý pár: 3000 Kč (2 x 1500 Kč) 

zápis a úhrada kurzovného: 
na Městském úřadě Golčův Jeníkov 

u paní Ing. L. Nesládkové (tel. 569 435 311)

taneční kurzy - vždy neděle - září–prosinec 2021

číslo 8 / srpen 2021
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V knize „Východní Čechy“, kterou vydaly okresní národní výbory  
v Poděbradech, Nymburce, Novém Bydžově a v Čáslavi v roce 1947, 
se v kapitole o G. Jeníkovu mimo jiné dočteme: „Tolik turistů jezdí-
vá na pohraniční hory, tolik se jich toulá všude jinde, ale sem  
do kraje u Golčova Jeníkova kdo zabloudí, pak je navždy tímto  
krajem přitahován jako Oddysseus zpěvem Sirén.“ Je to možná dost 
bombastické či nadnesené, ale je skutečností, že Jeníkov má opravdu 
hezké okolí. Jsou zde příjemná zákoutí, jsou zde lesy, potoky a ryb-
níky, jsou zde i krásné výhledy do kraje, například od okraje lesa  
s výhledem na Skalka, siluetu města i blízké Železné hory. Nedávno 
na tomto místě přibylo i zastavení naučné stezky s přístřeškem.  
Podobně hezký pohled je i z lipové aleje. Někdy jsou z Jeníkova vidět 
za jasného počasí Krkonoše a Jizerské hory. Jeníkov má tedy turis-
tům odjinud, ale i místním, co nabídnout. Jsou zde i možnosti krat-
ších i delších procházek, vycházek či pochodů kolem města a okolí. 
Takové vycházky střední délky poskytovaly trasy pochodů, které 
zejména v 80. letech 20. století pořádal pod názvem Jeníkovská  
jedenáctka zdejší odbor turistiky. Plánek z diplomu připojuji a jak  
je z něj zřejmé, bylo možno se vydat na výlet či vycházku o délce  
11 kilometrů. Čtyři směry byly na diplomu uváděny jako západní, 
severní, jižní a východní kvadrant.
 
I nyní je možno tyto trasy  z města doporučit:

severní směr: po žluté turistické značce k Novému rybníku, odtud 
po silnici přes Nádraží, kolem Křemene (součást Skryj) k Jezuitské-
mu rybníku a pak po silnici kolem vodárny zpět do Jeníkova,

východní směr: po silnici do Sirákovic, po polních a lesních cestách 
na Červenici a pak do Nasavrk a odtud po nynější zelené turistické 
značce do města,

jižní směr: po silnici do Chlumku, odtud podél Brslenky (Čáslavky) 
do Kobylí Hlavy,  odtud po silnici směřující na Jeníkov a pak polní 
cestou do Vohančic, a potom po nynější žluté značce do města,

západní  směr: po silnici do Římovic, za vsí odbočit na  lesní cestu  
a kolem bývalého lomu (údolím  Mastné Báby, někdy někým zvaná 
Masná), pak podél Brslenky, pod železniční tratí do Podmok a odtud 
po žluté turistické značce do města.
 
Tyto cesty se mohou konat i nyní a pro zpestření je možnost  pocho-
du i opačným směrem, čili je zde tip na osm vycházek. Ještě  
poznámka k plánku. Tehdy v 80. letech obvod Jeníkova zahrnoval  
i Podmoky a naopak sem nepatřily Sirákovice. Pokud by někdo chtěl 
zvládnout kolem Jeníkova trasu delší, možno doporučit tu, která 
byla  zdejším odborem KČT plánována jako turistická naučná stez-
ka, bohužel k realizaci nedošlo. Její stručný scénář byl následující:  
Z Jeníkova po žluté značce přes obchvat (dobudován v roce 2000), 
pak lesem mezi Přelejvačem a Nový rybníkem, v Podmokách uhnout 
ze žluté značky doleva (tady třeba Jeník z Bratčic zápasil se zubrem  
a pak založil Jeníkov), na obecním pozemku vedle čp. 40 je torzo 
smírčího kříže, pak podél potoka Čáslavka či Brslenka (v minulosti 
prý zlatonosný), téměř na konci Podmok odbočit vlevo do kopce na 
polní cestu, u bývalého drážního strážního domku přejít železniční 
trať  a pokračovat rovně lesní cestou až k silnici, kde je možno  
odbočit vpravo a po několika stech metrech u silničního mostku, 
pod kterým protéká potok Brslenka, opět vpravo na lesní cestu  
a podél potoka dojít údolím zvaném kdysi Mastná bába kolem  
bývalého lomu až k chatě vlevo s výhledem na železniční most  
(z roku 1871, druhá kolej přistavěna v roce 1938) a zde otočit a vrátit 
se na silnici směrem na Římovice, v těchto místech je hranice okresů 
Kutná Hora a Havlíčkův Brod a Středočeského kraje a Kraje Vysoči-
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na. A ještě je za nízkého stavu vody a za příznivého počasí další 
možnost jak se dostat do údolí Mastné báby. V Podmokách pokračo-
vat podél potoka, kolem studánky na soutok potoků, zde odbočka 
vpravo na Hrádek, pokračovat vlevo podél potoka, podejít tunelem 
pod železniční tratí  kolem Mastné Báby (bývalý lom) k Římovicím 
( Keřský z Římovic – husitský hejtman, později loupežník). Pro obě 
alternativy : Po silnici do Římovic a pak do Jeníkova, kdo si chce 
trasu prodloužit, může před Římovicemi odbočit na Budka (zde 
měli Židé boudy, když při moru v roce 1681 opustili Jeníkov), pak  
po silnici na křižovatku se silnicí na Kobylí Hlavu, odtud kolem 
Vohančického rybníka (ten dodával pro jeníkovský pivovar vodu 
dřevěným potrubím) a Velkého a Malého zrcadla pak po žluté  
značce do města. Ty různé možnosti by představovaly délku asi 12 až 
18 kilometrů.      

Je ještě další možnost: Využít trasy Běhu městem Jarmily Kratochví-
lové a jít 15 kilometrů přes Kobylí Hlavu, okraj Chrtníče, Okrouhlík 
a Chlumek do Jeníkova. To představuje si 12 kilometrů po silnicích 
a jeden lesní úsek. A pokud by někdo hledal trasu velmi krátkou, 

možno doporučit využití výborného nápadu na vysázení lipové  
aleje a projít ji z Jeníkova přes Skalka a zpět, což by bylo asi tak  
4 kilometry, přičemž na konci Skalek možno doporučit odbočku  
na špičku lesa, kde je také zastavení naučné stezky a altánek, čímž  
by přibyly asi 2 další kilometry. Možností chodit kolem Jeníkova  
je opravdu mnoho. A nedá se zabloudit. Ze všech úhlů je vždy vidět 
alespoň špička jeníkovské věže jako výborný orientační bod. 

Tolik tedy o procházkách a vycházkách kolem Jeníkova a příště  
nabídnu řadu tras z Jeníkova, neboť jak uvádí již citovaná kniha,  
má Golčův Jeníkov všechny přednosti pro to, aby se stal nejen cílem, 
ale především východiskem dobrých turistických cest.

LITERATURA:
VÝCHODNÍ  ČECHY, 1947
turistické mapy edice KČ: č. 43 – Střední Posázaví, 2015, č. 45  
– Železné hory, 2019
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